أثر اضطراب ضغط ما بعد الصدمة في تقدير الذات والتكيف الاجتماعي لدى المقيمين في مستشفى بوابة منشة للأمراض النفسية والعقلية

إعداد الطالبة

سلام جمال موسى أبو بكر

إشراف

الدكتورة رند بشير عربيات

الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف على أثر اضطراب ضغط ما بعد الصدمة في تقدير الذات والتكيف الاجتماعي لدى المقيمين في مستشفى بوابة منشة للأمراض النفسية والعقلية. تكون أفراد عينة الدراسة من (100) مريض من المرضى المقيمين في المستشفى للعام 2017م تم اختيارهم بالطريقة القصدية. وقد استخدمت الباحثة المنهج الارتباطي نظراً لملاءمته لأهداف الدراسة لتحقيق أهداف الدراسة قامت الباحثة بتطوير مقياس تقدير الذات، ومقياس التكيف الاجتماعي، وتم التحقق من دلالات صدقهما وثباتهما.

أظهرت النتائج أن مستوى تقدير الذات والتكيف الاجتماعي لدى المقيمين في مستشفى بوابة منشة للأمراض النفسية والعقلية كان ضمن المستوى المتوسط. كما أظهرت النتائج وجود علاقة ارتباطية موجبة ذات دلالة إحصائية بين مستوى تقدير الذات والتكيف الاجتماعي لدى المقيمين في مستشفى بوابة منشة للأمراض العقلية والنفسية. كما أشارت النتائج إلى وجود أثر سلبي دال إحصائياً في مستوى تقدير الذات والتكيف الاجتماعي لدى المقيمين في مستشفى بوابة منشة للأمراض العقلية والنفسية يعزى لمستويات اضطراب ضغط ما بعد الصدمة، لصالح مستوى اضطراب ما بعد الصدمة شديد جداً.

وقد أوصت الدراسة بتطوير وتطبيق البرامج الإرشادية من أجل الوقاية من اضطراب ضغط ما بعد

الصدمة.

The Effect of PTSD on Self-Esteem and Social Adaptation among Individuals Residing in the Gate Swatter Psychiatric Hospital and Mental Effect

Prepared by:

Salam Jamal Abo Baker

Supervised by:

Dr. Rand Arabiyat

Abstract

The aim of this study was to identify the effect of PTSD on self-esteem and social adaptation among individuals residing in the gate swatter psychiatric hospital and mental effect. The sample of the study consisted of (100) patients from the patients residing in the gate Manasseh hospital for the year 2017. The sample was purposive the researcher used the associative approach due to its relevance to the study objectives. To achieve the objectives of the study. Self-esteem Scale and social adjustment Scale, validity and reliability for both scales were obtained.

The results of the study showed that the level of self-esteem and social adjustment among individuals Patients in the gate Manasseh mental and psychiatric hospital was moderate. The results also showed a significant positive correlation between the level of self-esteem and social adjustment among individuals Patients in the gate Manasseh mental and psychiatric hospital. The results also indicated a statistically significant negative impact on the level of self-esteem and social adaptation among individuals Patients in the gate Manasseh mental and psychiatric hospital the Levels of post-traumatic stress disorder (PTSD). For the level of post-traumatic stress disorder are very high.

The study recommended counseling programs should be developed to prevent post-traumatic stress disorder.